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ACTA DE REUNIÓ EXTRAORDINÀRIA DE LA COMISSIÓ DE RECERCA  
DE LA FACULTAT DE GEOGRAFIA I HISTÒRIA 

 
 
 
Núm. 74 
Dia: 7 de febrer de 2023 
Hora: 10:00 hores 
Lloc: Aula 209 
 
 
Assistents 
Dr. Jaume Buxeda i Garrigós (vicedegà de Recerca de la Facultat – president de la comissió) 
Sra. Àngels Carrique Batlles 
Dr. Miguel Ángel Cau Ontiveros 
Dr. Enric Ciurans Peralta 
Dr. Jaume Dantí Riu 
Dr. Fernando Gil Alonso 
Dra. Olga Jubany Baucells 
Sra. M. José Lorenzo Ceforo (secretària de la Comissió) 
Dr. Santiago Riera Mora 
Dra. Meritxell Tous Mata 
 
Excusen la seva absència: 
Dr. Miguel Javier Aramburu Otazu 
Dr. Josep Ma. Fullola Pericot (proposa al Dr. Santiago Riera Mora) 
Sr. Félix Gómez Fernández 
Dr. Francisco M. López Palomeque (proposa al Dr. Fernando Gil Alonso) 
Sra. Carlota Vidal Sánchez 
 
Absents: 
Sra. Irene Esteban Alama 
 
 
Ordre del dia 

1. Valoració de la convocatòria d’ajuts per al cofinançament de la convocatòria del vicerector de Recerca 
de la UB d’ajuts per a la renovació d’equipament científic i tecnològic de recerca obsolet. 

 
Desenvolupament de la sessió 

El Dr. Jaume Buxeda inicia la sessió dient que volia donar la benvinguda a la Dra. Meritxell Tous, la qual 
no hi és a la reunió. Substitueix a la Dra. Natalia Moragas, com a representant del departament d’Història 
i Arqueologia. 

El Dr. Jaume Buxeda passa a detallar les set sol∙licituds que s’han presentat i els imports demanats. Sis de 
les quals les demanen grups de recerca i una és del departament d’Història i Arqueologia per el laboratori 
d’Arqueologia  i Arqueometria. El  total sol∙licitat,  import sense  IVA, és per valor de 40.385,10€, el que 
comportaria el que vicerectorat hauria de finançar uns 20.200€. 

Per situar‐nos, el Dr. Buxeda comenta que a la primera convocatòria de renovació de material obsolet el 
vicerectorat va aportar 5.000€ i a la segona va aportar 10.800€, o sigui que ara estem duplicant el que van 
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sol∙licitar anteriorment. El  límit que hi ha per a  sol∙licitar és  fins a 75.000€. Ens podem  trobar que el 
vicerectorat denegui certes sol∙licituds. 

Hi ha sis ordinador sol∙licitats. En la segona convocatòria es van denegar les sol∙licituds d’ordinadors, tot 
i que estaven justificats com a ordinadors de recerca ja no es van presentar les sol∙licituds. El tema dels 
ordinadors és perillós, ja que poden ser susceptibles de ser d’ús personal. 

Hi ha un sol equipament que val 11.000€, això implica que el vicerectorat ha de finançar 5.500€ (50% de 
l’import que  ens  va donar  a  la  segona  convocatòria). El Dr. Buxeda dona una  sèrie d’apunts que  les 
peticions que poden ser conflictives. 

A les 10:10h arriba la Dra. Meritxell Tous, a la qual li dona la benvinguda el Dr. Buxeda. 

En la convocatòria anterior la Comissió de Recerca va decidir no presentar les sol∙licituds dels ordinadors, 
però per aquesta convocatòria la proposta del Dr. Buxeda és sol∙licitar‐lo tot i que el vicerectorat decideixi 
que atorga. 

La priorització que planteja el Dr. Buxeda és: 

1.‐ Els equipaments d’ús comú de la Facultat, que són els aparells pels laboratoris. 

2.‐ Aparells que tenen cofinançament per part dels sol∙licitants. Segons els que s’especificava a la nostra 
convocatòria d’aquests ajuts, la Facultat cofinança el 10% i els grups han de posar com a màxim el 40% 
restant. Això últim  comporta que  si hi ha  equips o  grups que no poden  arribar  el 40%,  la nostra 
convocatòria disposa fins a 10.000€ per cobrir aquest cofinançament. 

El Dr. Buxeda comenta que entre les sol∙licituds presentades hi ha dels que cofinancen el 40% que estava 
establert a les bases, per la qual cosa serien els que haurien d’estar prioritzats i d’altres que cofinancen 
un percentatge inferior i demanen a la Facultat el cofinançament restant. 

Segons l’establert a les bases de la convocatòria, l’adjudicació es faria amb els criteris següents: 

a) la justificació de la necessitat de renovar l’equipament sol∙licitat  
b) el nombre d’investigadors i grups de recerca que poden ser beneficiaris de l’ajut.  
c) altres criteris estratègics i de política científica  
d) grau de cofinançament compromès per part dels sol∙licitants 
 
El  Dr.  Buxeda  comenta  que  les  Facultats  d’Humanitats  reben  ajuts  menors  que  les  Facultats 
Experimentals. És decisió de la Comissió si es demana tot i de quina manera es prioritzarien les peticions. 

El Dr. Santiago Riera pregunta si el fet de demanar‐ho tot té algun risc alhora de l’atorgament per part del 
vicerectorat. El Dr. Buxeda respon que serà el vicerectorat qui acabarà decidint quins ajuts s’atorguen i 
dona  com  exemple  que  en  les  Experimentals  el  vicerectorat  va  atorgar  les  dues  primeres  opcions 
prioritzades. 

La Dra. Olga Jubany pregunta si és el vicerectorat qui resol directament, o si dona un import i és la nostra 
Comissió qui decideix en què utilitzar‐lo. El Dr. Buxeda concreta que és el vicerectorat qui resol, tenint en 
compte l’ordre de priorització en que es presenten les sol∙licituds. 

El Dr. Buxeda comenta que un principi la idea és potenciar els laboratoris. La diferència és que s’accedeix 
més fàcilment als materials que estan als laboratoris que no als que estan a espais que no són comuns 
(departaments). 

El Dr. Miguel Ángel Cau és del parer que hi ha materials que s’utilitzen més estan als despatxos que els 
que estan als laboratoris. 
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El Dr. Buxeda comenta que  tenen diferent consideració si estan o no en espais comuns, però que  tot 
l’equipament del que es disposa s’ha de fer servir per tothom de la Facultat. 

El Dr. Cau demana que consti en acta que ha d’haver‐hi un espai comú per tenir tot el material, el qual no 
hauria d’estar en despatxos. 

El Dr. Fernando Gil pregunta si els ordinadors que s’han sol∙licitat es faran servir per a la recerca. 

La Dra.  Jubany explica que els que ha  sol∙licitat ella  són per  incloure programes específics per a uns 
projectes  de  recerca,  ja  que  els ordinadors dels que  es  disposen  actualment no  tenen  capacitat per 
incloure’ls i que farà difusió per donar a conèixer l’existència i disponibilitat d’aquests ordinadors i dels 
programes. 

El Dr. Gil comenta que el seu grup també hauria demanat compra d’ordinadors i programes específics, ja 
que els necessiten per a la recerca que es fa al seu departament. 

El Dr. Buxeda torna a repetir que les sol∙licituds d’ordinadors dona problemes alhora de demanar‐los, ha 
d’estar molt ben justificada la necessitat i que són per a la recerca. 

La Dra. Jubany comenta que tenen tres línies de recerca molt importants, d’un gran volum de dades i que 
els  ordinadors  actuals  no  disposen  de  capacitat  per  l’emmagatzemament  ni  per  a  la  gestió  i  anàlisi 
d’aquestes dades. S’han decidit a demanar‐los perquè estaven dintre de les línies de la convocatòria. 

El Dr. Jaume Dantí pregunta si hi ha alguna possibilitat que demanant‐ho tot, per l’ordre de priorització 
establert per cadascun dels grups, algun grup es quedés sense res. És del parer que s’hauria d’analitzar 
abans de presentar les nostres peticions, ja que seria un greuge comparatiu que algú es quedés sense res. 

El Dr. Buxeda comenta que dels 10.000€ que es van decidir reservar del Contracte Programa de Recerca, 
el 10% compromès per part de la Facultat suposa 4.038,51€ i hi ha un altre import de 4.095,26€, import 
que no poden assumir els grups i que han sol∙licitat que ho assumeixi la Facultat, això comporta que només 
faríem servir uns 8.133,77€ de  la reserva  inicial,  i planteja  la possibilitat de continuar reservant tota  la 
quantitat fins a rebre la resposta del vicerectorat, d’aquesta manera podríem fer servir l’import restant 
per a cofinançar allò que el vicerectorat no cobreixi. 

El Dr. Cau comenta que de les propostes presentades hi ha que no són per reemplaçar material obsolet, 
sinó que és per  fer compra de material nou. És de  l’opinió de prioritzar  les peticions de renovació de 
material obsolet que s’ha de canviar, en comptes de la compra de material nou. 

El Dr. Buxeda comenta que tot i que la convocatòria del vicerector indica que és per a la substitució de 
material obsolet, en cap moment ens demanen acreditar la baixa del material que s’està substituint. Així 
mateix comenta que alguna petició potser no és per a substituir material obsolet, però que és per a la 
compra de material nou que substitueix l’actual perquè disposa d’una tecnologia més actualitzada. 

El Dr. Cau comenta que per exemple hi ha la petició d’un receptor GPS, quan li consta que a la Facultat ja 
es  disposen  d’altres  GPS.  Demana  que  consti  en  acta  que  el  problema  de  la  renovació/compra 
d’ordinadors és un problema general i estructural, ja que continua havent persones tenen una vinculació 
laboral amb  la Universitat de Barcelona  i que quan arriben no reben cap ordinador  i és del parer que 
aquest problema no s’hauria de resoldre amb aquesta convocatòria. 

El Dr. Buxeda és del mateix parer, que aquesta  convocatòria no  s’hauria de  fer  servir per  resoldre el 
problema estructural que hi ha d’ordinadors, i explica que el departament de Geografia ha optat per fer 
servir  diners  del  propi  departament  per  anant  substituint  o  cobrint  les  necessitats  de  disposar 
d’ordinadors. La resta de departaments ho resolen a l’espera dels rentings o comprant‐los a través dels 
grups de recerca o a càrrec dels projectes de recerca. 
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El Dr. Buxeda comenta que  la quantitat d’ordinadors que es necessita disposar és astronòmica, és un 
problema estructural del qual el vicerectorat no es vol fer càrrec, i fa un apunt de que la Universitat només 
ha comprat 1/3 part dels ordinadors que hi ha a  la UB. La UB es desentén de  la compra d’ordinadors 
perquè no ho pot assumir, per això mateix posa moltes traves a finançar la compra d’ordinadors. És de 
l’opinió que si es presenten aquestes sol∙licituds els ordinador caiguin. 

La Dra. Jubany opina que, si el vicerectorat sap la problemàtica que hi ha per la falta d’ordinadors, és molt 
greu que la UB no es pugui fer càrrec de la compra d’ordinadors. 

El Dr. Buxeda comenta que l’anterior vicerector, en casos de projectes europeus, feia servir els overheads 
per a la compra d’ordinadors. 

El Dr. Riera opina que s’hauria de  tenir en compte quins equips de  recerca  reben un ajut en aquesta 
convocatòria, per  tal de no donar‐li en una altra convocatòria. El Dr. Buxeda  li comenta que aquesta 
convocatòria és excepcional i potser no torna a sortir. 

El Dr. Buxeda és del parer de no ser nosaltres els que diguem un no d’entrada i davant la necessitat de 
disposar d’ordinadors per a la recerca el que faria seria prioritzar les peticions dels ordinadors al final de 
la resta de peticions. 

El Dr. Cau opina que s’hauria de valorar si estratègicament demanem tot o no. El Dr. Buxeda és del parer 
que no hi ha cap problema alhora de demanar‐ho tot, el problema possiblement serà que no es donarà 
tot. 

El Dr. Cau comenta que ha presentat una petició a través d’aquesta convocatòria, perquè entén que és 
material per a la Facultat, però per tal de descarregar o rebaixar l’import que es demana des de la Facultat 
ell  podria  presentar  la  sol∙licitud  com  a  Institut  d’Arqueologia.  El  Dr.  Buxeda  li  comenta  que  això 
comportaria que el 50% que no cofinança el vicerector l’haurà d’assumir l’Institut, ja que la Facultat no 
aportaria el 10%. El Dr. Cau comenta que pot vehicular la petició a través de l’Institut, sempre i quan l’altre 
50% es cofinancés a través dels grups de recerca que els interessi aquesta opció. 

Al Dr. Dantí li sembla una bona proposta i el que veu més problemàtic és que per demanar molt algú es 
quedés sense rebre res. 

El Dr. Cau  comenta que  l’Institut  fa  servir  les  infraestructures de  la Facultat, que ha de haver‐hi una 
convivència entre l’Institut i els departaments, ja que l’Institut fa servir espais de la Facultat perquè no té 
equipament propi. 

El Dr. Cau passarà a valoració de l’Institut l’opció de presentar alguna sol∙licitud. 

A  l’espera de  saber  si  l’Institut  retira  la  seva petició a  través de  la  Facultat,  la qual  cosa  farà que es 
modifiqui l’ordre de priorització de les sol∙licituds que es presentaran, el Dr. Buxeda proposa prioritzar les 
peticions des de la Facultat de la següent manera: 

1.‐ Prioritzar primer el material que estarà als laboratoris, prioritzant pel percentatge de cofinançament i 
pel número de persones que ho fan servir. 

2.‐ Ordinadors al final del tot, barrejant i alternant les peticions. 

El Dr. Cau vol que consti en acta que a banda dels criteris de valoració especificats a les bases també es 

valorarà la política científica. 

El Dr. Buxeda comenta que el que més li agradaria i sempre proposa a la Comissió de Recerca és potenciar 

els laboratoris, que el primer que s’ha fet és definir‐los i ara s’han de potenciar, com a espais transversals 

on tot el PDI pugui fer recerca. 
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El Dr. Buxeda  juntament amb  la  resta dels membres de  la Comissió ordenen  les  sol∙licituds  i diu que 

redactarà la proposta que es presentarà des de la Facultat, la qual es pot veure modificada si l’Institut fa 

la seva pròpia proposta. 

El Dr. Buxeda tanca aquesta reunió extraordinària a les 11:10h. 
 
 
La Secretària 
 
 
 
 
 
 
 
María José Lorenzo Céforo        Vist i plau 
            Dr. Jaume Buxeda i Garrigós 
            (President de la comissió) 


